
 Informace pro členy 
ZO ČSV Divišov 

ke  dni 20. květnu 2020. 

 

 S ohledy na celkovou situaci v našem státě rozhodl výbor ZO na své schůzi konané dne 13. 

května v Třeběšicích, že prozatím nepokládá za vhodné organizovat zamýšlené akce s účastí většího 

počtu členů ZO a to ani členské schůze. 

 Výbor od poslední členské schůze ZO 9. 2. komunikuje převážně telefony a maily a je nadále 

akceschopný 

 Komunikace vzájemná i s členy výboru je nejvhodnější telefonicky nebo elektronicky, 

případně v užším kruhu osob. Spojení na členy výboru v příloze. 

 Distribuce léčiv bude letos probíhat cestou včelařských důvěrníků čímž se vyloučí nutnost 

konat setkání s rozdělením léčiv v Divišově u Pekárků. 

 Za tímto účelem bude po obdržení léčiv svolána porada důvěrníků. 

 

Problematika varoázy: 

 

• Předpokládáme, že všichni členové se důkladně seznámili s aktuálním Metodickým pokynem 

k tlumení varoázy (vyšel jako příloha Včelařství, je na stránkách SVS a byl probírán na 

poslední výroční schůzi v únoru t.r.). 

• Výbor je přesvědčen, že i v letošním roce je třeba provést již zažité způsoby tlumení (gabon, 

fumigace, aerosol) a k tomu opatří nákazový referent prostředky. Pokud některý chovatel 

hodlá postupovat jinak nechť toto sdělí a lze opatřit i jiná léčiva případně tato vynechat. 

• Podrobnosti budou důkladně probrány na setkání důvěrníků, které se uskuteční v obvyklém 

termínu – konec června a ti je přenesou dále. 

 

 

Problematika moru včelího plodu (MVP): 

 

 

• Do teritoria naší organizace nadále zasahují ochranná pásma ohnisek Radošovice a naše 

vlastní Divišov (stanoviště u Litichovic u křížku chovatel Pekárek Josef) a Litichovice (směr 

Benešov chovatel Pekárek Milan). 

• Na našich stanovištích byl v zimní měli zjištěn pozitivní nález 2 x 10/4 a 1 x 10/3 (oba 

Pekárkové), vzorky ostatní z ochranných pásem byly negativní. 

• Následně byly v dubnu nalezeny při prohlídce (SVS a OV ČSV a zást. ZO) klinické příznaky 

u tří včelstev (1 křížek z celkem 7, 2 Litich. z cca 30). Laboratorní rozbor pak nákazu MVP 

potvrdil. 

• SVS poté dne 5. 5. komisionálně provedla asanaci ohniska křížek a dvou pozitivních včelstev 

z Litichovic. 

• U stanoviště Litichovice nebyla asanace nařízena s tím, že dosud nejsou k tomu splněny 

podmínky vyhlášky (18/2008 Sb.), tedy počet nalezených pozitivních včelstev nedosahuje 15% 

z počtu včelstev na stanovišti a nález klinických příznaků dosud není opakovaný. Dodávám, 

že v zimní měli byl nález u Litichovic již v loňském roce (2019) ale klinické příznaky nebyly 

prokázány. 

 

 S chovatelem Pekárkem Milanem (místopředseda ZO) byla záležitost s MVP podrobně 

probrána na schůzi výboru dne 13. 5. 2020 a bylo mu uloženo: 

 

• Dodržet bezpodmínečně platnou metodiku potírání MVP a zejména vyhl. 18/2008 Sb. 



• Zabránit vylétnutí rojů ze stanoviště neboť ty společně s přeneseným vybavením představují 

největší riziko rozšíření případné nákazy. 

• Termín vytáčení medu oznámit den předem výboru. (vytočení medu SVS nezakazuje pouze 

se má vyloučit jeho případné krmení včelami). 

• Při odběru medu zásadně prohlížet celý úl, tedy i plod a hledat případné klinické příznaky 

MVP. 

• Požádat o pomoc zkušené prohlížitele mimo jiné s ohledem i na počet včelstev na stanovišti. 

• Jakýkoli podezřelý nález hlásit výboru. 

• Dále byl požádán aby využil zkušenosti otce, který již klinické příznaky MVP viděl a 

současně tomuto rozmluvil bezprostřední pokračování v chovu včel na novém stanovišti po 

asanaci křížku. To se jeví jako vhodné až po vyloučení nákazy u něj v Litichovicích. 

 

 Vůči výše uvedenému chovatel neměl námitek a přislíbil plnění. 

 

• Pilností jednatelky získala tato texty Nařízení SVS z 30. 4. a 5. 5., které byly rozeslány na 

obce Radošovice, Divišov, Litichovice a která do 15. resp. 20. 5. ukládají pod sankcí oznámit 

všem chovatelům na SVS aktuální stanoviště a počty včelstev. Výbor rozhodl, že tuto 

povinnost splníme za naše členy a jednatelka tak učinila. 

• K problematice moru je třeba zdůraznit, že největší nebezpečí představují případně usazené 

nakažené roje a každý včelař by měl nalezený podezřelý roj utratit. Chybou je i nechat roje 

odletět, protože představují riziko jinde. 

• Že by ještě po zkušenostech někdo přemísťoval včelstva, matky nebo materiál v nebo z 

ohniska resp. na svoje stanoviště je snad vyloučené. 

• Při příští vhodné příležitosti (členská schůze) bude problematika MVP obecně i konkrétní 

naše situace důkladně probrána. 

 

Další informace: 

 

• Jak je nabíledni dosud neproběhla okresní konference ČSV, která se měla konat v dubnu a m.j. 

měla zvolit delegáty na plánovaný sjezd v prosinci.  Naši zástupci hodlají přednést na 

konferenci některé náměty vyplývající z činnosti naší ZO. 

• Trvá záměr výboru zorganizovat brigádu členů naší ZO k obnově lesních porostů v okolí 

zničených kůrovcem. Bude nutno projednat na členské schůzi. 

• Nadále bychom chtěli do konce roku provést alespoň nějakou vzdělávací akci dovolí-li to 

celková situace. 

• Zájezd kamkoliv pravděpodobně letos neuskutečníme. 

 

 

 O dalším dění budou členové nadále zpravováni hlavně telefony, maily a cestou důvěrníků, 

jejichž aktuální působnost bude upřesněna po poradě s nimi (současně léčiva). 

 

 

 

Za výbor ZO ČSV Divišov: 

 

Mgr. Karel Malecký 

Mgr. Radka Kondělková 


